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Közélet

Biztonságos és takarékos
a város 2024-es költségvetése
Elfogadta a képviselő-testület Paks 2024-
es költségvetését a februári ülésén. A költ-
ségvetési rendeletben foglaltakról Sza-
bó Péter polgármester a TelePaks közéle-
ti magazinjában tájékoztatott. 

– Olyan költségvetést fogadtunk el, amely 
biztonságos, biztosítja a város működőké-
pességét és takarékos – mondta Szabó Péter 
polgármester a TelePaks közéleti magazin-
jában. Mint kifejtette, az elmúlt évek meg-
tanítottak bennünket arra, hogy bármikor 
bekövetkezhet olyan váratlan esemény, ami 
hatással van a város költségvetésére, mint a 
Covid-járvány vagy a 2022-ben kirobbant 
orosz-ukrán háború. – Ezért 460 millió fo-
rint tartalékkeretet képeztünk – húzta alá.
A 18,7 milliárd forint főösszegű költségvetés  
bevételi oldaláról Szabó Péter úgy tájékoz-
tatott, hogy két nagy forrása van az önkor-
mányzatnak. Az egyik az állami támogatás, 
ami idén 2,3 milliárd forint. Ezen belül ér-
kezik állami támogatás többek között a köz-
nevelési feladatok, a kulturális feladatok el-
látására, a gyermekétkeztetésre, szociális és 
gyermekjóléti támogatásra. A másik nagy 
forrás a közhatalmi (adó) bevételek, ami 9,2 
milliárd forint. Ebből körülbelül 7 milliárd 
forintot az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. �-
zet a városnak iparűzési adó és építmény-
adó formájában. A polgármester hozzátette, 
hogy a  tavalyi jó, takarékos gazdálkodásnak 
köszönhetően másfél-kétmilliárd forintot át 
tudtak hozni erre az évre. 
A kiadások tekintetében az egészségügy �-
nanszírozásáról elmondta, hogy a Pak-
si Gyógyászati Központ 2,2 milliárd forint-
ból gazdálkodik, amiből az állami hozzájá-
rulás (NEAK) 1,1 milliárd forint, a többit az 
önkormányzat költségvetéséből biztosítják. 
Megjegyezte, hogy a vállalkozó gyermekor-
vosokat, felnőtt háziorvosokat évi egy-egy 
millió forinttal támogatják. 
A polgármester elmondta, hogy a közneve-
lési intézmények működésére közel egymil-
liárd forintot fordít a város. Az óvodaud-
varok, épületek felújítására, karbantartásá-
ra, az eszközellátottságra kiemelt �gyelmet 
fordítanak. Mint elhangzott, a szociális ága-
zatra is egymilliárd forintot fordít az önkor-
mányzat. – Pakson nagyon erős a szociális 
háló, rengeteg olyan ellátás van, amit igény-
be tudnak venni a rászorulók – emelte ki a 

polgármester, aki kitért arra, hogy megemel-
ték a �atal szakképzett pályakezdők letelepe-
dését támogató pályázaton igényelhető ösz-
szeget 750 ezer forintról egymillió forintra. 
A rendkívüli települési támogatás keretében 
igényelhető támogatások közül példaként 
említette a tűzifa-támogatást, valamint a kis-
nyugdíjasok karácsonyi ajándékcsomagját. 
Arról is beszélt, hogy a Paks Kistérségi Szo-
ciális Központ működéséhez Paks közel 700 
millió forinttal járul hozzá. 
A kulturális ágazatra 94 millió forint ál-
lami támogatást kap Paks, amihez az ön-
kormányzat 317 millió forintot tesz hoz-
zá, erről is tájékoztatott Szabó Péter, hoz-
zátéve, hogy a kulturális intézményeken 
is végeznek felújításokat, éves karbantar-
tást. – A Csengey Dénes Kulturális Köz-
pont felújítási-bővítési tervei készen van-
nak, ha kapunk kormányzati támogatást, 
akkor egy teljesen új kulturális központ-
ba tudunk ellátogatni – fogalmazott.
Városüzemeltetésre 3 milliárd forint sze-
repel a költségvetésben. – Ez arra egészen 
biztosan elegendő, hogy a megszokott szín-
vonalat biztosítani tudjuk a köztisztaság, a 
parkfenntartás, a strandszolgáltatás, a helyi 
utak fenntartása és egyéb városgazdálko-
dási feladatok tekintetében – húzta alá Sza-
bó Péter, kiemelve, hogy a DC Dunakom 
Zrt. munkatársai és civil szervezetek is so-
kat tesznek azért, hogy Paks – amely ta-
valy fődíjat nyert a Virágos Magyarorszá-

gért környezetszépítő versenyben – ilyen 
szép város. 
– Országos összehasonlításban kimagas-
ló támogatásban részesülnek Pakson a ci-
vil szervezetek és egyesületek (ezt nem én 
mondom, hanem a statisztikák és a szá-
mok), hiszen idén 1,2 milliárd forintot tu-
dunk erre a célra fordítani – mondta, hozzá-
téve, teszik ezt azért, mert nagyon fontosnak 
tartják azt a munkát, amelyet ezek a szerve-
zetek végeznek.
Beszélt arról is, hogy beruházásokra, fejleszté-
sekre közel kétmilliárd forintot költ idén a vá-
ros. Emlékeztetett, hogy családbarát, klímaba-
rát, kamaszbarát címek birtokosa Paks, a ter-
vezett beruházások megfelelnek ezeknek a 
címeknek. Ilyen például az ürgemezei strand-
nál lévő futópálya és a strand nagymedencé-
jének teljes körű felújítása, a kerékpáros pum-
papálya megépítése, játszóterek fejlesztése, a 
Gárdonyi-kilátó és a KRESZ-park felújítása, 
valamint az OMV-kúttal szemben lévő csó-
naklerakó felújítása. 
Szabó Péter kitért arra, hogy visszaállították 
a választókerületi céltartalékot, a körzetek 
egyéni képviselői ötmillió forintot fordíthat-
nak beruházásokra, fejlesztésekre. Emellett a 
humán bizottság és a gazdasági bizottság pá-
lyázati keretét is visszaállították, tehát a civil 
szervezetek, egyesületek ismét tudnak pá-
lyázni különféle programok megvalósításá-
ra, hangzott el a magazinban, ami elérhető a 
telepaks.net oldalon.                      Kohl Gyöngyi

Fotó: TelePaks
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Közélet

Családbarát szervezethez csatlakoztak

Új járdát és okoszebrát építettek

Elkészült a járdafelújítás az Új-
templom utcában a Tolnai út és 
az Ady Endre utca közötti szaka-
szon a ZO-BAU K�. kivitelezésé-
ben. Emellett a Szentlélek temp-
lomnál lévő gyalogátkelőhelyet 
okoszebrává alakították. Szabó 
Péter polgármester a napokban 
megtartott bejáráson elmondta, 
hogy mivel a Kishegyi út mellett 
az Újtemplom utca vezeti le a for-

galmat a lakótelepről, illetve itt a 
Szentlélek templom, ezért nagy a 
járműforgalom, és a gyalogosfor-
galom is jelentős, az okoszebra 
kialakításával növekszik a köz-
lekedésbiztonság. A polgármes-
ter kitért arra, hogy számos fej-
lesztés történt az elmúlt öt évben 
a hetes körzetben, amit szeret-
nének folytatni ebben az eszten-
dőben is. Kitért arra, hogy vá-

rosszerte törekednek a rossz ál-
lapotú utak, járdák felújítására a 
műszaki osztály által megállapí-
tott prioritási sorrendben. Arról 
is beszélt, hogy az okoszebrák ki-
alakításánál a gyalogátkelők ki-
választásának fő szempontja az 
volt, hogy mennyire forgalmas 
az adott hely, illetve van-e a kö-
zelben közintézmény, elsősor-
ban oktatási-nevelési intézmény. 
Mivel ezeken a helyeken lassan 
megvalósul az átalakítás, kiter-
jesztik más, az Újtemplom utca-
ihoz hasonlóan nagy forgalmú 
utcákra. 
Leber Ferenc alpolgármester, 
a hetes választókörzet önkor-
mányzati képviselője kiemelte, 
hogy a járda térköves felújításá-
val és az okoszebra kialakításá-
val egy komplex fejlesztés való-
sult meg, amely kapcsolódik az 
Ady Endre utca végén koráb-
ban kialakított buszos megállási, 
parkolási lehetőséghez, hiszen a 
templomba járók, turisták szá-

mára most már biztonságos a 
gyalogos átkelés az úttesten a 
templomhoz. Leber Ferenc el-
mondta, hogy az érintett szaka-
szon lévő buszmegálló is meg-
újult. Kitért arra, hogy dolgoz-
nak a helyi járatok útvonalán 
lévő új megállóknál szilárd bur-
kolat kialakításán a városban, 
jelenleg zajlik a közbeszerzé-
si eljárás. Arról is tájékoztatott, 
hogy szeretnék a Vadász utcá-
tól az Alkotók útjáig tartó jár-
daszakaszt is felújítani a közel-
jövőben, és akkor a Kodály Zol-
tán utcától az Alkotók útjáig az 
Újtemplom utca minkét oldala 
fel lesz újítva. Hozzátette, hogy 
szeretné, ha megvalósulna a Kö-
lesdi út és az elkerülő út talál-
kozásánál az egyébként komoly 
költségekkel járó átalakítás kör-
forgalommá, amihez reményei 
szerint közelebb visz a Vadász 
utca felújítása, aminek tervezé-
sét idén el kívánják indítani.

Kohl Gy.

Szabó Péter polgármester kép-
viselte Paksot a Családbarát 
Önkormányzatok Európai Há-
lózatának februári konferenci-
áján Brüsszelben. Az eseményt 
követően a városvezető arról 
tájékoztatott, hogy a csatlako-
zás nagyszerű lehetőség arra, 
hogy a tapasztalatcsere révén 
az európai városokban alkal-
mazott jógyakorlatokat meg-
valósíthassák Pakson is.

Lengyelország, Spanyolország, 
Olaszország, Németország, Ír-
ország, Görögország és Ma-
gyarország is megoszthatta ed-
digi családbarát tapasztalatait a 
Családbarát Önkormányzatok 
Európai Hálózatának Brüsszel-
ben megtartott hagyományos 
konferenciáján. Paksot Szabó 
Péter polgármester képviselte a 
nemzetközi rendezvényen, aki 
szerint a hálózathoz való csat-
lakozással egy újabb szinten is 

elismerték az önkormányzat 
munkáját.
Hazatérvén, a TelePaks köz-
életi magazinjában elmondta, 
hogy rengeteg hasznos tapasz-
talatot szerzett. – A megismert 
településeken nagyon komoly 
hangsúlyt fektetnek például a 
digitalizációra, amellyel a legki-
sebbektől a legidősebbekig min-

den korosztályt igyekeznek elér-
ni, de kiemelten kezelik a hul-
ladékgazdálkodást, valamint az 
ehhez szükséges edukációt is. 
Emellett sok olyan apró ötle-
tet villantottak fel, amelyek nem 
igényelnek jelentős anyagi for-
rást, beruházást. Apróságok, de 
mégis szép gesztust jelentenek a 
családok felé – összegzett.

Paks önkormányzata évek óta 
babacsomaggal kedveskedik az 
újszülötteknek, és van életkez-
dési támogatás is. Az első osz-
tályosok ajándékcsomagot kap-
nak, van kedvezményes di-
ákbérlet, és a beiskolázáshoz 
is támogatást nyújt az önkor-
mányzat, amely megkapta a csa-
ládbarát és a kamaszbarát címet 
is, ezt is �gyelembe véve hajta-
nak végre beruházásokat idén is.
A Családbarát Önkormányza-
tok Európai Hálózata 2019-ben 
alakult azzal a céllal, hogy az ön-
kormányzatok meg tudják osz-
tani egymással jógyakorlataikat, 
és az így kiépülő kapcsolatok ta-
laján nemzetközi szinten is haté-
konyan tevékenykedhessenek a 
családokért. A Családbarát Ön-
kormányzatok Európai Hálóza-
tának létrehozása a családbarát 
Európa megvalósulásának egyik 
fontos lépése.                     

Lovász K.

Fotó: Szép Zsóka/archív
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Ezeket a döntéseket hozták februárban
A 2024-es költségvetési rendeletet február 
14-i ülésén tárgyalta Paks város képviselő-
testülete. Szabó Péter előterjesztésében el-
mondta, hogy a 2024-es költségvetés egyen-
súlyban van, főösszege 18.711.284 ezer fo-
rint (részletek a 2. oldalon). 
Heringes Anita képviselő (PDF) szerint az a 
lényeg, hogy az embereknek milyen a köz-
érzete Pakson, és a költségvetés összeállí-
tásánál arra kell törekedni, hogy jól érez-
zék magukat a városlakók. Felidézte, hogy 
négyfordulós egyeztetéssel tárgyalták a költ-
ségvetést januárban, és az ellenzéki képvise-
lők javaslatainak egy része is beépült az elő-
terjesztésbe; az egyéni képviselők körzeté-
ben is indulhatnak beruházások. Heringes 
Anita felvetette: a képtár fűtésének korsze-
rűsítése, az épületben játszóház kialakítá-
sa is szóba került az informális egyezteté-
sen, így nem érti, hogy a polgármester miért 
szavaztatta meg a lakossággal, hogy mi le-
gyen az épület további funkciója. Szabó Pé-
ter elmondta, hogy a szavazáson a paksiak 
véleményére kíváncsiak, így annak ellené-
re, hogy jelentkezett érdeklődő a játszóház 
kialakítására, nem biztos, hogy ez lesz az új 
funkció.
Barnabás István képviselő (PDF) szerint egy-
re kisebb a beruházásokra fordítható pénz, 
és a működési költségek egyre nagyobbak, 
ezt szükséges újragondolni, és növelni kelle-
ne a bevételi oldalt. Kiemelte: örül a köztiszt-
viselők és az önkormányzati dolgozók bér-
emelésének, és annak, hogy ezt a képviselők 
konszenzussal elérték az előzetes tárgyalások 
során. Beszélt arról is, hogy örülne, ha elkez-
dődne az új városközpont felújítása, és folyta-
tódna az utcafelújítási program. Szabó Péter 
úgy reagált, hogy globálisan tekint a városra, 
és olyan jellegű beruházásokat szeretne meg-
valósítani, amelyek mindenki érdekét szolgál-

ják. A főutca felújításának tervezése elkészült, 
amint megérkezik a szükséges forrás, folytat-
ják a projektet, fűzte hozzá.
Szántó Zoltán alpolgármester szerint az idei 
egy jól összerakott rendelet. Leber Ferenc al-
polgármester arról beszélt, hogy a költségvetés 
vitája különböző szinteken zajlik, összeállítását 
komoly tervezőmunka előzi meg, amely a vá-
ros fejlesztése irányában zajlik. Ulbert Sándor 
képviselő (Fidesz–KDNP) megköszönte min-
denkinek a munkáját, és a legfontosabbnak 
tartja, hogy konszenzust találtak.
A költségvetési rendeletet, amely a paks.hu ol-
dalon megtalálható, a név szerinti szavazáson 
egyhangúlag fogadta el a testület.
A következőkben módosították a lakáscélú 
helyi támogatásokról szóló rendeletet azzal a 
tartalommal, hogy emelik ezen támogatási 
formák keretösszegét. A �atal szakképzett pá-
lyakezdők Pakson történő letelepedésének he-
lyi támogatásáról szóló önkormányzati rende-

let is módosult, itt is emelkedik a keretösszeg.
Ezt követően a 2024/2025-ös tanévre vo-
natkozó intézményi felvételi körzeteket vé-
leményezték, valamint módosították a Pak-
si Polgármesteri Hivatal, Paks Város Ön-
kormányzata és az önkormányzat által 
fenntartott intézmények lakáscélú munkál-
tatói kölcsönökről szóló szabályzatát. Az 
ülésen határozott a testület ingatlanértékesí-
tésről is.
Zárt ülésen döntöttek a képviselők a Tisztes 
Polgár kitüntetés adományozásáról. 2024-
ben Kern Tatyjanának, az Orosz Hon�tár-
sak Koordinációs Tanácsa elnökének, va-
lamint Ujvári Dávid táncpedagógusnak, a 
Tűzvirág Táncegyüttes tánckarvezetőjének, 
koreográfusnak ítélte oda a testület a díjat, 
amit a március 15-i ünnepi esten adnak át.
A képviselő-testületi ülés teljes terjedelmé-
ben visszanézhető a TelePaks YouTube-csa-
tornáján.                                             Sólya Emma
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Közélet

Kihelyezett ülést 
tartott a Fidelitas

Ismét népszerű 
volt a közéleti est

A Fidelitas elnöksége és a Fide-
litas Fenntartható Fejlődés Ka-
binetje kihelyezett ülést tartott 
Pakson február 15-én. Látoga-
tást tettek a paksi atomerőmű-
ben, valamint szakmai kerek-
asztal-beszélgetéseket tartottak.

Szabó Péter, Paks polgármeste-
re és Farkas Dániel, a Fidelitas 
elnöke sajtótájékoztatójával kez-
dődött a Fidelitas Elnökség és a 
Fidelitas Fenntartható Fejlődés 
Kabinet kihelyezett ülése, amit 
Biró Marcell, a Fidelitas alelnöke 
és Süli János országgyűlési képvi-
selő meghívására tartottak Pak-
son. A küldöttség számára fon-
tos volt, hogy személyes látoga-
tást tegyenek az atomerőműben. 

Szabó Péter azt mondta, reméli, 
hogy a Fidelitas tagjai az itt szer-
zett tapasztalatokat továbbviszik 
az ország többi részére. Farkas 
Dániel, a Fidelitas elnöke kiemel-
te, hogy napjaink egyik legfonto-
sabb kérdése az energiabizton-
ság, a szuverenitás kérdése. Ki-
emeltnek tekintik azt a munkát, 
amely évtizedek óta folyik Pak-
son. Dr. Hortay Olivér, a Szá-
zadvég Energia- és Klímapoliti-
ka üzletágvezetője hangsúlyozta, 
szükségszerű a nukleáris energia, 
az atomerőművek léte, hiszen a 
kutatások azt mutatják, hogy a 
2030-as, 2050-es klímavédelmi 
célkitűzések nem képzelhetők el 
új nukleáris erőművek nélkül.  

Ru� Anita

Együttműködési megállapodást írtak alá
A Dunaújvárosi Egyetem (DUE) és az MVM 
Energetika Zrt. vezetése együttműködési 
megállapodást írtak alá a humánerőforrás-
fejlesztés és -utánpótlás célkitűzéseinek meg- 
valósítása érdekében február 19-én az egye-
tem épületében. A dokumentumot Mát-
rai Károly, az MVM Energetika Zrt. vezér-
igazgatója, dr. András István, a Dunaújváro-
si Egyetem rektora, valamint dr. Kiss Csaba, 
az MVM Zrt. termelési vezérigazgató-he-
lyettese látták el kézjegyükkel. A korábban 
az MVM Paksi Atomerőmű Zrt.-vel és a Paks 
II. Zrt.-vel kötött megállapodásokat 2023 
decemberében a MOL Nyrt.-vel aláírt meg-
állapodás követte. – Öröm számomra, hogy 
az MVM Csoport személyében újabb nagy-
vállalatot köszönthetünk partnereink kö- 
zött – emelte ki Süli János, a Dunaújvárosi 
Egyetemért Alapítvány elnöke. Dr. Mátrai 
Károly arról beszélt, hogy az MVM Csoport 
számára óriási kihívást jelent a szakemberek 
folyamatos pótlása, képzése. A társaság stra-
tégiai céljainak megvalósításához létfontossá-
gú, hogy a hazai egyetemekkel aktív szakmai 
együttműködést folytassanak. A Dunaújváro-
si Egyetemen folyó magas színvonalú szakmai 
képzés és az átfogó nemzetközi kapcsolatrend-
szer segíti a vállalatot abban, hogy az energe-
tikai innovációk terén élen járjon, különö-
sen a globálisan zajló zöldátállás tekintetében.  

– Büszkék vagyunk arra, hogy a DUE-vel kö-
zös képzéseink révén olyan, digitalizációban 
jártas, innovációra nyitott �atalokat nevelünk, 
akik kulcsfontosságúak lesznek a jövőben. Du-
naújváros földrajzi elhelyezkedése és a város 
hagyományainak és innovációinak összefo-
nódása optimális felállást jelent az MVM Cso-
port fejlődése és hosszú távú stratégiája szem-
pontjából – hangsúlyozta a vezérigazgató. Dr. 
András István rektor kiemelte, hogy az elmúlt 

évek beiskolázási adatai alapján elmondható, 
hogy a Dunaújvárosi Egyetem jó úton halad, 
hisz évről évre egyre több hallgatót köszönthet 
soraiban. Az MVM Energetika Zrt.-vel kötött 
szerződés mérföldkő az intézmény életében, 
hiszen az egyetem a modellváltás óta egyre in-
kább igyekszik nyitni a nukleáris ipar irányá-
ba, ami a képzési rendszerben is visszatük-
röződik. Az eseményt szakmai egyeztetéssel 
kötötték össze.                                                        -se-

Czopf Áron, a Századvég Politi-
kai Gondolkodás Kutatóintéze-
tének kutatója eszmetörténész 
tartott előadást a Paksi közéleti 
estek sorozatban. Az előadó ez 
alkalommal Németországra irá-
nyította a hallgatóság �gyelmét.

Régi-új előadót üdvözölhet-
tek a résztvevők a Paksi közéle-
ti estek február 16-i állomásán. 
Czopf Áron másodszor látoga-
tott el a Paksi Konzervatív Egye-
sület és a Keresztény Értelmisé-
giek Szövetsége Paksi Csoportja 
közös rendezvényére. A Század-
vég Politikai Gondolkodás Ku-
tatóintézetének kutatója a szer-
vezők kérésére ezúttal az Európai 
Unió egyik meghatározó orszá-

gára, Németországra irányítot-
ta a �gyelmet. Ahogy az előadó 
fogalmazott, sokan azt mondják, 
hogy le kell mondani Németor-
szágról, ezzel szemben ő úgy lát-
ja, hogy Magyarország nem egy 
sziget, tehát nem teheti meg azt, 
hogy lemondjon bármely euró-
pai országról, bármely kultúrá-
ról. Véleménye szerint ezért is kell 
empatikusan, a megértés igényé-
vel fordulni a németség felé. Hoz-
zátette, hogy ugyanakkor a néme-
tek ritkán fordulnak a magyarok 
felé a megértés igényével. A ren-
dezvénysorozatban legközelebb 
dr. Orbán Balázs, a miniszterel-
nök politikai igazgatója tart elő-
adást Vakvágányok az oktatásban 
címmel.                                           -lk-

Fotó: TelePaks
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Atomerőmű

Mind a Biztonsági Szolgá-
lat (BISZ), mind a Fegyveres 
Biztonsági Őrség (FBŐ) ma-
gas színvonalon látta el felada-
tát 2023-ban, hangzott el az 
Atomix K�. Rendészeti Üzlet-
ágának évértékelő állomány-
gyűlésén. Dr. Péger János ren-
dészeti üzletágvezető kiemelte, 
hogy sikeresen teljesítették a �-
zikai védelmi gyakorlatot. 

2023-ban egy �zikai védelmi 
gyakorlatra került sor, amelyet 
104 fővel sikeresen teljesített az 
Atomix K�. Rendészeti Üzlet-
ága. A gyakorlat szerint illeték-
telenek hatoltak be a kerítésen 
átmászva a paksi atomerőmű 
területére. A Fegyveres Bizton-
sági Őrség a Terrorelhárítókkal 
gyorsan reagált, és elkezdte a be-
hatolók hatástalanítását. Sok lö-
vés dördült el, ami jól hallatszott 
azon a felvételen, amelyet feb-
ruár 16-án mutattak be a �zikai 
védelmi gyakorlatról az Atomix 
K�. Rendészeti Üzletága állo-
mánygyűlésén.
Dr. Péger János rendészeti üz-
letágvezető elmondta, hogy na-
gyon körültekintő előkészítést 
igényelt a gyakorlat, mivel azt 
új rendszerben hajtották vég-
re. A biztonsági rendszabályok 
érvényesülésén túl az is fontos 
volt, hogy nehogy valamilyen 
rendkívüli esemény következ-
zen be, ugyanis az atomerőmű-
vet nem lehet emiatt megállíta-
ni. Arról is tájékoztatott, hogy 
együttműködtek a rendőrség-
gel, az Országos Atomenergia 
Hivatallal és a Terrorelhárítási 
Központ munkatársaival. Ki-
emelte, hogy az együttműködés 
kiváló gyakorlati megvalósítást 
eredményezett. A feladatmeg-
oldás alkalmával egyébként 
meglepetésvendég is felbuk-
kant: váratlanul egy nyúl fu-
tott át a támadási útvonalon, de 
nem esett baja.

Az Atomix K�. rendészeti üz-
letágának állománygyűlésén az 
is elhangzott, hogy mind a Biz-
tonsági Szolgálat, mind pedig a 
Fegyveres Biztonsági Őrség ma-
gas színvonalon látta el védelmi 
feladatát a paksi atomerőműben. 
A rendészeti üzletágvezető be-
számolt arról is, hogy tavaly új 
feladat volt a Paks II. építési terü-

letén vállalt vagyonvédelem, ami 
dinamikus munkakörülmény 
volt a vagyonőri szolgálat eseté-
ben. A Fegyveres Biztonsági Őr-
ségnél pedig új eszközt rendsze-
resítettek: a magyarországi fegy-
veres biztonsági őrségek közül 
elsőként kaptak TASER elektro-
mos sokkolót, olyat, amilyet a 
rendőrségnél is használnak. 

Csanádi András, az Atomix K�. 
ügyvezetője az állománygyű-
lés alkalmával elmondta, hogy 
a Fegyveres Biztonsági Őrség 
szintet lépett. Mint fogalmazott, 
az eddigi magas szakmai szín-
vonalú működés professzionális 
szintre emelkedett.
A fegyveres biztonsági őrök ta-
valy is számos kiváló eredményt 
szereztek szakmai versenyeken. 
Valamennyi számban dobogó-
ra állhattak az Atomix K�. mun-
katársai.
Az állománygyűlésen ezúttal is 
köszöntötték a jubiláló munka-
társakat, van, aki már negyven 
éve dolgozik a cégnél. Megvá-
lasztották az év fegyveres bizton-
sági őrét, az elismerést Ranga Jó-
zsef vehette át. 
Az évértékelésről bővebb ösz-
szefoglalót adott közéleti ma-
gazinjában a TelePaks kistérsé-
gi televízió, a műsor elérhető a 
telepaks.net oldalon. 

Lovász Krisztián

Állománygyűlést tartott az 
Atomix Kft. Rendészeti Üzletága

Fotók: TelePaks
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Prof. dr. Trampus Péter gépész-
mérnök, a Magyar Tudományos 
Akadémia doktora, a Dunaújvá-
rosi Egyetem professor emeritu-
sa vehette át idén a Héliosz-dí-
jat, amelyet a Paksi Atomerő-
mű 2001-ben alapított az erőmű 
biztonságos üzemeltetése, a jö-
vőbeni célok elérése és a társa-
dalmi kapcsoltatok fejlesztése 
érdekében kifejtett tevékenység 
elismerésére. A díjazottak sze-
mélyéről a cégvezetés tagjai ál-
tal tett javaslatok alapján a ve-
zérigazgató dönt, olvasható az 
MVM Paksi Atomerőmű Zrt. 
honlapján. 
Mint írják, prof. dr. Trampus 
Péter 1947-ben született Buda-
pesten. Gépészmérnök diplo-
májához 1979-ben képlékeny-
alakítási szakmérnöki diplomát 
is szerzett a Budapesti Műsza-
ki Egyetemen. 1985-ben a mű-
szaki tudomány kandidátusa, 
2008-ban az MTA doktora cí-
met nyerte el.
Egyetemi tanulmányait követő-
en a Csepeli Acélműben kutató-
mérnöki, majd laborvezető be-
osztásban dolgozott. 1982-től 
a Paksi Atomerőmű osztályve-
zetője, majd 1992-től a vezér-
igazgatói törzs vezetője pozíci-

ót töltötte be. 1996 és 2003 kö-
zött a Nemzetközi Atomenergia 
Ügynökség munkatársaként to-
vábbra is segítette a Paksi Atom-
erőmű munkáját. Így segítségé-
vel kerültek Paksra a Karbantar-
tó Gyakorló Központban lévő 
főberendezések, illetve előké-
szítette a paksi atomerőmű első 
üzemidő-hosszabbításának tá-
mogatására vonatkozó NAÜ-
megállapodás létrejöttét. NAÜ-

munkáját követően 2003 és 
2004 között vendégkutató volt 
az Európai Bizottság Egyesített 
Kutató Intézetének Energia In-
tézetében. Jelenleg a Debrece-
ni Egyetem Műszaki Karának 
egyetemi tanáraként és a Duna-
újvárosi Egyetem kutatóprofesz-
szoraként adja át tudását a �atal 
generáció számára. Kutatási te-
rülete a nyomástartó berende-
zések integritásának elemzése és 

a szerkezeti anyagok károsodási 
folyamatainak vizsgálata. A Ma-
gyar Roncsolásmentes Vizsgála-
ti Szövetség elnöke, az Európai 
Roncsolásmentes Vizsgálati Fö-
deráció igazgatóságának tagja, a 
Nemzetközi Hegesztési Intézet 
V. bizottságának magyar dele-
gátusa, a Magyar Mérnökakadé-
mia alapító tagja. Több mint 150 
tudományos közlemény és több 
könyvfejezet szerzője.
Prof. dr. Trampus Péter a hazai 
és nemzetközi roncsolásmentes 
anyagvizsgálat kiemelkedő, nem-
zetközileg is elismert szaktekin-
télye, aki aktív szerepet vállalt a 
paksi atomerőmű teljesítmény-
növelésében és üzemidő-hosz-
szabbításának megalapozásában. 
Innovatív munkát végez, a reak-
tortartályok biztonságának iga-
zolása, az élettartam-gazdálko-
dás integrált megközelítése, a 
roncsolásmentes vizsgálórend-
szerek minősítése terén. Szak-
mai támogató, tudományos és 
oktatói munkáját több kitün-
tetéssel ismerték el, ami kö-
zül kiemelkedik a Gábor Dé-
nes-díj 2009-ben és a 2023-
ban kapott Magyar Érdemrend 
Tisztikeresztje kitüntetés.                                                      

-ph-

A paksi atomerőmű középtávú karbantartá-
si tervének megfelelően 2024. február 9-től 
megkezdődött a 4. blokk 2024. évi karban-
tartása, amely a fűtőelemek üzemszerű cse-
réjével összekötött tervszerű karbantartási 
tevékenységeket foglalja magában. A blokk 
leállítását, indítását és a fűtőelemcserével, 
karbantartással kapcsolatos összes tevékeny-
séget az Országos Atomenergia Hivatal folya-
matosan felügyeli.
A főjavítás ideje alatt az OAH által végzett 
hatósági felügyelet kiterjed a karbantartási és 
főjavítási tervekre, azok végrehajtására, vala-
mint a karbantartási rendszer hatékonyságá-
nak ellenőrzésére. A folyamat végén az üze-
meltetési feltételek és korlátok szerint indít-
ják újra a blokkot, miután az OAH kiadta az 
ehhez szükséges indítási engedélyt, olvasható 
a haea.gov.hu oldalon.                                  -gy-

Atomerőmű: a Héliosz-díj idei díjazottja

Tervszerű karbantartás a 4. blokkon

Fotó: atomeromu.mvm.hu

Fotó: Babai István/archív illusztráció
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Atomerőmű

Az atomenergia az európai klímabajnok
Tavaly az Európai Unióban a 
villamosenergia-termelés 2697 
TWh volt, ami a globális ter-
melés 9 százalékának felelt meg. 
A legtöbb klímabarát villamos 
energiát – az ellátásbiztonság, az 
árstabilitás és az olcsóbb áram 
rendelkezésre állásának egyide-
jű biztosításával – változatlanul 
az atomerőművek adták Euró-
pában. 

2023-ban az Európai Unióban 
üzemelő atomerőművek 619 
TWh villamos energiát termel-

tek, ez 1,5 százalékkal több volt, 
mint 2022-ben. Ebben döntő 
szerepet játszott a francia atom-
erőművek leállások utáni vissza-
térése, illetve az, hogy Szlováki-
ában és Finnországban üzembe 
lépett két új egység. A virtuális 
dobogó tetején így az atomerő-
művek állnak, amelyek 619 
TWh-t elérő energiamennyisé-
ge 23 százalékos részaránynak fe-
lel meg. Vagyis az atomenergia a 
legjelentősebb szén-dioxid-kibo-
csátás nélkül termelő, tiszta villa-
mosenergia-forrás. Az atomerő-

művek alkalmazásával 620 mil-
lió tonna szén-dioxid-kibocsátás 
volt megelőzhető.
A virtuális „dobogó” második he-
lyén állnak a szélerőművek 475 
TWh termeléssel, ami elsősor-
ban a tavaly beépített plusz 17 000 
MW-nyi szélerőművi kapacitás-
nak köszönhető. A harmadik he-
lyen végeztek a gázerőművek 452 
TWh-os termeléssel. A negyedik 
helyen az uniós szénerőművek 
állnak, hiszen összességében 333 
TWh áramot termeltek, ami klí-
mavédelmi szempontól jelentős 

előrelépés, hiszen 26 százalékos 
visszaesést jelent a korábbi évhez 
viszonyítva. Ötödik helyezett lett 
a vízenergia 317, és csak a hatodik 
helyezett a napenergia a maga 246 
TWh-s termelésével. 
A klímavédelmi, ellátásbiztonsági 
és versenyképességi célok eléré-
sének egyetlen helyes útja van. 
Ez pedig az atomenergiának és 
a megújuló energiaforrásoknak 
a közös útja. Tavaly az Európai 
Unió villamosenergia-termelé-
sének 67 százalékát már a klíma-
barát technológiák biztosították. 
Hazánkban pedig 69,5 százalék 
volt ez a részarány, ami a jövőben 
a Paks II. Atomerőmű megépíté-
sével, a paksi atomerőmű továb-
bi üzemidő-hosszabbításával, va-
lamint a naperőművi kapacitások 
jelentős fejlesztésével még tovább 
fog nőni. Nem kérdés, hogy Euró-
pában is egyre nagyobb szerepet 
fognak kapni az atomerőművek.

Hárfás Zsolt

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu
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Portré

Jó napot, mi újság?

Juhász István
Szirénaszóval és szűnni nem 
akaró tapssal búcsúztatták 
munkatársai Juhász István al-
ezredest utolsó munkanapján, 
ami éppen egybeesett hatva-
nadik születésnapjával. Har-
minchét évet töltött a haza 
szolgálatában határőrként, 
rendőrként, ebből több mint 
harminchármat a Paksi Rend-
őrkapitányság Bűnügyi Osztá-
lyán.  

Felemás érzésekkel telt, de min-
denképpen megható volt Juhász 
István paksi kapitányságon töl-
tött utolsó munkanapja. Napra 
pontosan 33 év 11 hónapot dol-
gozott a paksi kapitányságon, 
ahova hadnagyként került, és al-
ezredesként távozott. Időközben 
kicserélődött a csapat, és rendkí-
vül sokat változtak a külső körül-
mények. A légkör családias volt, 
a hangulat jó, a �atal kollégák-

kal is könnyen megtalálta a kö-
zös hangot, de utóbb már kevés-
bé érezte magát komfortosan, hi-
szen a bűnelkövetés és a vizsgálat 
módszerei is változtak. – Én még 
a régi iskolát képviseltem – indo-
kolja. Eleinte a betörés volt a leg-
gyakoribb, ma az internetes csa-
lás, akkoriban a helyszíni adat-
gyűjtés az ő feladatuk volt, ma a 
technikai alosztályé, a kihallga-
tást személyesen végezték, nap-
jainkban főként online. A laiku-
sok szerinte a vizsgálókat is nyo-
mozónak nevezik, de – mint 
mondja – utóbbiak kapják azo-
kat az ügyeket, ahol ismeret-
len a tettes, a vizsgálók mun-
kája pedig akkor kezdődik, ha 
van feltételezett elkövető. Az 
ügyészség részére kell a bizonyí-
tási eszközöket felsorakoztat-
ni úgy, hogy vádképes legyen. 
A döntés nem a rendőr dolga, 
hanem az ügyészségé, bíróságé, 

ami számára megnyugvást je-
lent. Természetesen kudarcként 
élte meg, ha meg volt győződ-
ve, hogy ki az elkövető, de bi-
zonyítani nem lehetett. De vol-
tak sikerek is. Konkrét ügyekről 
az elvárt titoktartásra tekintet-
tel nem beszélhet, de példaként 
említi egy idős néni esetét, aki-
nek pár ezer forintját és halott 
férje jegygyűrűjét lopták el. Szí-
vet melengető érzés volt, amikor 
majd’ két évvel később kézre ke-
rült a tolvaj, sőt a gyűrű is meg-
került, és visszaadhatták. – Eny-
nyi éven át akkor érezheti magát 
valaki jól ugyanazon a helyen, 
ha szereti a munkáját és mindig 
talál benne pozitívumot – rea-
gál a derűjét, pozitív hozzáállá-
sát �rtató kérdésre. 
Hivatalosan nyugállomány előtti 
rendelkezési állományba vonul, 
azaz a rendőrigazolvány még ott 
lapul a zsebében. Az igazolvány, 

ami arról tanúskodik, hogy – ha 
kisebb kitérőkkel is –, de megva-
lósította gyerekkori álmát. Első 
alkalommal ez azért nem sike-
rült, mert ragaszkodott a vidéki 
léthez, és nem akart Budapestre 
költözni, amit feltételként szab-
tak, amikor jelentkezett a rend-
őrséghez. Így a Gyönkön szerzett 
érettségivel a zsebében a Szek-
szárdi Húsipari Vállalathoz ment 
dolgozni. Ám levelet kapott, 
amiben adategyeztetésre hívták 
a hadkiegészítő parancsnokság-
ra, ahol addig agitálták, míg je-
lentkezett a Kossuth Lajos Kato-
nai Főiskola határőrképzésére. Itt 
a hivatásos katonai mellé üzem-
mérnöki diplomát is szerzett, ké-
sőbb pedig elvégezte a Rendőr-
tiszti Főiskolát is. Nem törőd-
ve azzal, hogy ez akkor jelentős 
visszalépés volt, a Pécsi Határ-
rendészetet maga mögött hagyva 
1990. március 1-jén kezdte meg 
a munkát a Paksi Rendőrkapi-
tányságon, ahol igyekezett min-
dig törvényesen, a legjobb tudá-
sa szerint végezni a munkáját. 
Többedmagával alapítója, 2002 
óta elnöke a Nemzetközi Rend-
őrszövetség (IPA) paksi szekció-
jának, ami sok szép élményt, ba-
rátságokat adott neki.
Feleségével, Zsókával, aki a DC 
Dunakom Zrt. parkfenntartási 
részlegét vezeti, 28 éve alkotnak 
egy párt. Kettejüknek öt lányuk 
és – mint gyors ellenőrző szá-
molás után mondja – hat uno-
kájuk van. Legközelebb a három 
és fél éves Nina Bella él hozzá-
juk, így ő a leggyakoribb vendég 
a nagyszülőknél. – Megmond-
tam a szüleinek, hogy minden 
csibészségre megtanítom, amit 
egy kislánynak tudni kell – fogal-
maz mosolyogva. A többiekkel is 
jó a kapcsolat, bár a távolság mi-
att az internetet is segítségül kell 
hívniuk néha a kommunikáció-
hoz, akad ugyanis, aki külföldön 
él. István tudatosan készül az ak-
tív nyugdíjas évekre, munkát is 
tervez vállalni, de előbb befeje-
zi a szülői ház felújítását. Nem 
mintha elköltöznének Paksról, 
mert szeretnek itt élni, de kicsit 
nagyobb térre vágyik, ezt szeret-
né megteremteni.

Szabó Vanda

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Házasság hete – állandó megújulásban

Sikeres volt az élelmiszermentés
Megközelítőleg 30 tonna élelmi-
szert, mintegy 40,5 millió forint 
értékben közvetített az elmúlt 
évben a rászoruló családoknak 
a Paks Kistérségi Szociális Köz-
pont a Magyar Élelmiszerbank 
Egyesülettel együttműködés-
ben. A Magyar Élelmiszerbank 
Egyesület raktárából 673 kg élel-
miszer származott, 28,5 tonnát 
pedig áruházi élelmiszermen-
tésből kapott az intézmény az 
egyesület közvetítésével, mint-
egy 40 millió 431 ezer forint ér-
tékben. Borbás László, a Paks 
Kistérségi Szociális Központ in-
tézményvezetője bízik abban, 

hogy az élelmiszerbank egye-
sület raktárából a jövőben még 
több élelmiszerhez jutnak. Az 
adományok koordinálását a kis-
térségi szociális központ végzi: 
hétköznaponként naponta szál-
lítanak három paksi nagyáruház 
által felajánlott élelmiszereket a 
kistérségbe, ahol a településeken 
dolgozó családsegítő szakembe-
rek vesznek részt a mentett áru 
rászoruló családokhoz való el-
juttatásában. Borbás László sze-
rint a rászorulók körében egy-
re nagyobb igény mutatkozik a 
mentett élelmiszerekre, erre ké-
szülnek idén is.                        -se-

Magyarországon 2024-ben ti-
zenhetedik alkalommal ren-
dezték meg a Házasság hetét a 
keresztény egyházak és a civil 
szervezetek széles körű össze-
fogásával. Az országos rendez-
vénysorozat több mint húsz 
éve Angliából indult. Idén feb-
ruár 11. és 18. között hívták fel 
a �gyelmet a házasság és a csa-
lád fontosságára, a mottó ez 
alkalommal az „állandó meg-
újulásban” volt. Ennek apro-
póján a paksi egyházak veze-
tői fogalmazták meg a házas-
ság szentségével kapcsolatos 
gondolataikat, illetve azt, hogy 
miért tekinthető a házasság Is-
ten ajándékának. 

Kürtösi Krisztián, a Paksi Ka-
tolikus Egyházközség plébá-
nosa szerint az egyház első és 
legalapvetőbb sejtje a család. 
Ebből indul ki a nagyobb kö-
zösség megélésének lehető-

sége. A házasság pedig jel és 
ajándék is egyben. Ennek az 
ősi, emberi kapcsolatnak van 
helye és van jövője a társada-
lomban, ezért bátorítani kell a 
�atalokat, hogy érdemes vál-
lalni a házasság szentségét. Is-
ten alkalmassá tud bennünket 
tenni, és a vele való kapcsola-
tunknak az elmélyülése szoro-
san kapcsolódik az embertár-
sainkkal való elmélyülésre és 
megújulásra is. 

Lenkey István, a Paksi Refor-
mátus Egyházközség lelkésze 
úgy gondolja, hogy a házasság 
értéke örök. Amikor egy há-
zaspár elkötelezi magát arra, 
hogy együtt éljen és családot 
alapítson, akkor egy küldetést, 
szeretet-kapcsolatot kapnak 
Istentől, amelyben formálód-
hatnak, szeretetben élhetnek. 
Ezt az Istenen belül lévő sze-
retetet kell megjeleníteniük és 
láthatóvá tenniük. 

Zuschlag-Nepp Éva, a Paksi 
Evangélikus Egyházközség lel-
késze szerint a szerelem és a sze-
retet valójában az ember egyik 
legalapvetőbb és legellenáll-
hatatlanabb érzése, amelynek 
megélése a házasságban telje-
sedhet ki. Isten ajándékaként 
így élhetjük meg azt az érzelmi 
biztonságot, ami egyben tartja a 
házaspárokat, hogy fejlődni tud-
janak és kölcsönös szerelmüket 
ápolják egy életen át. 

Vasadi Teodor, a Paksi Baptis-
ta Gyülekezet lelkipásztora úgy 
véli, hogy a házasságunkban Is-

ten is jelen van. Nem a papír, nem 
az egyházi szertartás köt össze két 
embert, vagy bármilyen fogada-
lom és ígéret. A házasságok alapja 
az Isteni útmutatás, az Isten igéje. 
Ha Isten hiányzik az életünkből, 
a házasságok nem működnek. A 
nehézségeket, problémákat is tu-
lajdonképpen Isten elé visszük. 
Az ő útmutatása alapján próbál-
juk kijavítani őket. 

D. Nagy Tamás, a Paksi Pünkös-
di Gyülekezet lelkipásztora a há-
zasságot Isten ajándékának te-
kinti, ami kiállta az idők próbá-
ját. Egy életre szóló, elkötelezett 
szeretetközösség, amely a tartó-
oszlopa volt mindig és a tartó-
oszlopa lesz a jövőben is az em-
beri társadalomnak. A házasság 
által a párok teljesen odaadják 
magunkat a másiknak, és be is 
fogadják a másikat. Belépnek 
egy közös jövőtérbe, meghódít-
ják azt, és ebből már soha nem 
akarnak kilépni.                Ru� A.

Fotó: TelePaks
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Télűző mulatságot tartottak 
a Paksi Benedek Elek Óvoda 
Kishegyi úti tagóvodájában. 
Óvodai nevelés a művészetek 
eszközeivel programjukban 
gyermekekhez közelálló fej-
lesztő tartalmat választanak a 
művészeti területekről, hagyo-
mányaink, népmeséink tiszta 
forrásából. Tóth Zoltánné tag-
óvoda-vezető elmondta, hogy 

ebbe jól illeszkedik a farsang 
és a hozzá kapcsolódó népszo-
kások, mint a kiszeégetés, amit 
felelevenítettek a rendezvé-
nyen. Emellett táncházat is tar-
tottak a Tiszta Forrás Zenekar 
közreműködésével, akiket a 
tagóvoda fennállásának negy-
venedik évfordulója alkalmá-
ból megtartott program kap-
csán ismertek meg.              -gy-

Sztronga Noémi alkotásaiból 
nyílt kiállítás a Csengey Dé-
nes kulturális Központban. A 
németkéri alkotó három éve 
fest, kezdetben autodidakta 
módon képezte magát, most 
Braun Gábor festőművész-
nél tanul. Elsősorban fotók-
ról fest akrillal, jelenleg kere-
tezett farostlemezre. Sztronga 
Noémi elmondta, hogy hob-

bija a festészet, kikapcsolódást 
nyújt számára. Tagja a Német-
kéri Német Nemzetiségi Tánc-
csoportnak, akik felléptek a 
kiállításmegnyitón. Mestere sza-
vait testvére, Sztronga Bettina 
tolmácsolta a tárlaton, amelyet 
Horváthné Gál Erika, Német-
kér polgármestere nyitott meg. 
A kiállítás március 5-ig látogat-
ható.                                         -kgy-

A Paksi Városi Múzeum alapí-
tásának 30. évfordulóját ünnep-
li egész éven át tartó program-
sorozattal. Az én múzeumom…
címmel szeretnék összegyűjteni 
és közzétenni a kezdetekről szó-
ló személyes történeteket, ehhez 
minél több embert megtalálni, 

akik részt vettek az intézmény 
létrehozásában, kezdeti műkö-
désében. Kérik, hogy aki bármi-
lyen módon gyarapította a mú-
zeum életét, írjon a muzeum.
neprajz@paks.hu címre, vagy 
a múzeum Facebook-oldalán 
messengerüzenetben.             -gy-

Jelmezbe öltözve űzték el a te-
let azok a gyerekek, akik részt 
vettek a Csengey Dénes Kul-
turális Központ könyvtárában 
megrendezett farsangi progra-
mon. Sok mindennel készültek 
a gyerekeknek, mókázhattak, 
játszhattak, táncolhattak, vetél-
kedhettek, kézműveskedhettek 
és megoldhattak rejtvényeket. 

Az önfeledten játszó társasá-
got szörppel és fánkkal kínál-
ták. Erdei Judit, a könyvtár ve-
zetője úgy tájékoztatott, hogy 
kedveltek a hasonló progra-
mok a gyerekek, családok kö-
rében, mint például a karácso-
nyi, a halloweeni programjuk, 
vagy éppen a meseolvasások.

-gy-

Farsangoltak a Paksi Életfa 
Idősek Otthonában. Az intéz-
ményben már hagyományos 
zenés farsangi mulatságra való 
készülődésből a lakók is kivet-
ték a részüket. Szendiné Bach 
Margit mentálhigiénés mun-
katárs kiemelte, hogy az ilyen 
programok feltöltik a lakókat 
és a munkatársi közösséget, 
közelebb kerülnek egymáshoz, 

jobban összekovácsolódnak. 
Kitért arra, hogy rendszere-
sen tartanak hasonló alkalma-
kat, például havonta egyszer 
közösen ünneplik a születés-
napokat, névnapokat. Állandó 
zenészük, Vörös József is hoz-
zájárul a jó hangulathoz. Már-
ciusban megünneplik majd a 
nemzetközi nőnapot is.  

-gyöngy-

Kultúrmorzsák
Elűzték a telet

Színes e világ

PVM 30 – a múzeum felhívása

Farsangi mulatságot tartottak

Könyvtári farsangolás

Mozaik

Fotó: Molnár Gyula

Fotó: TelePaks

Fotó: Molnár Gyula

 Paksi Hírnök, 2024. február 23. n 13



Mozaik

Az eltűnt városkép nyomában
Történelmi személyek látogatása Pakson, 6. rész

talban találkozott a város veze-
tőivel és a meghívott szakembe-
rekkel. 1993 őszén egy budapesti 
szállóban találkozott a Tájékozta-
tási Iroda munkatársaival és Far-
kas Pál szobrászművésszel, és sze-
mélyesen véleményezte a Disputa 
című szoborpark makettjét. 1996. 
október 21-én is Paksra látogatott, 
ahol újfent megerősítette, hogy:

Puskás Ferenc, a legendás labda-
rúgó 1992. december 3-án a Tol-
na Megyei Labdarúgó Szövet-
ség vendégeként látogatott Paks-
ra, ahol az ASE sporttelepének 
különtermében Szinger Ferenc, 
a Tolna Megyei Labdarúgó Szö-
vetség elnöke tájékoztatta a me-
gyei futball helyzetéről. Ebéd köz-
ben „felelevenedtek a régmúlt 
meccsek momentumai, emléke-
zetes gólok és persze a legendás 
aranycsapat »stiklijei«, anekdotái.” 
(TMN, 1992.12.05., 13.o.) 
Habsburg Ottó, az utolsó magyar 
király �a, trónörökös, a Páneu-
rópai Unió elnöke a rendszervál-
tás után rendszeresen megfordult 
Pakson. A magas rangú vendé-

Miközben 1989 júniusában az or-
szág Nagy Imre és sorstársai újra-
temetésére készült, Paksra látoga-
tott Grósz Károly, az MSZMP új 
főtitkára, és átadta a PAV vezeté-
sének a –  már több ízben elnyert 
– Kiváló Vállalat kitüntető címet. 
A világ élmezőnyébe tartozó re-
aktorok eredményes munkájá-
ról Pónya József vezérigazgató el-
mondta: 

Grósz Károly miniszterelnökként 
ezt megelőzően, 1987-ben már 
járt Pakson, a 4. blokk avatásán, 
Kapolyi László ipari miniszter tár-
saságában. 
Igazi szenzáció volt a város és a 
megye számára is, amikor Tel-
ler Ede, az Egyesült Államok-
ban élő világhírű magyar �zikus 
– aki emigrálása óta első ízben 
jött Magyarországra – 1990. de- 
cember 2-án a PAV meghívásá-
ra ellátogatott az atomerőműbe. 
„Remélem, nem számítok üzem-
zavarásnak” – írta humorral a 
blokkvezénylő eseménynaplójá-
ba. Látogatása végén Teller Ede, 
jellegzetes sétálóbotjára támasz-
kodva, az újságírók kérdéseire 
válaszolva elmondta, hogy meg-
győződött a személyzet alapos tu-
dásáról, a biztonság iránti elköte-
lezettségéről. Az atomerőművek 
jövőjéről szólva kifejtette nézetét, 
hogy nagyon sokáig a maghasa-
dás lesz a magenergia felszabadí-
tásának eszköze, mert a fúzió még 
sokáig igen drága megoldás lesz. 
(TMN, 1990.12.03., 1–2.o.) 1991. 
szeptember 4-én ismét Paksra lá-
togatott, és a polgármesteri hiva-

get 1992. március 14-én (az 1848-
1849-es forradalom és szabadság-
harc emlékünnepén!) fogadta a 
városházán Bor Imre polgármes-
ter, dr. Széchenyi Attila alpolgár-
mester és László Imre, a KDNP 
paksi szervezete elnökének társa-
ságában. A program során megte-
kintette a Makovecz-templomot, 
majd a VMK-ban hallgatták Dé-
vai Nagy Kamilla művésznő elő-
adásában a régi magyar him-
nuszt. A vacsorán Kanczler István 
paksi rajztanár egy saját festmé-
nyét nyújtotta át az elnök úrnak. 
(Paksi Hírnök, 1992.03.25., 13.o.) 
Ekkor hívta meg Habsburg Ottót 
az atomerőműbe Petz Ernő vezér-
igazgató, mely invitálásnak hama-
rosan, május elsején tett eleget két 
�a, Habsburg Károly és György 
kíséretében. (TMN, 1992.05.04.) 
Több mint egy évtized múlva, 
2004. január 26-án járt újra váro-
sunkban, megkoszorúzta a város-
háza előtt álló új Deák-szobrot, 
kilátogatott a Sárgödör téri pince-
sorra, majd az atomerőmű követ-
kezett. (TMN, 2004.01.22.) Ne-
gyedik látogatásakor, 2005. június 
20-án két napot töltött Pakson és 
környékén az atomerőmű vendé-
geként. Bölcskén misén vett részt, 
Madocsán felavatta a felújított fa-
luházat. Nejével, Regina főherceg-
nővel a második napot az atom-
erőműben töltötte, ahol a Tájé-

koztató és Látogatóközpont előtti 
Disputa szoborparkban jelenlé-
tükben avatták fel Habsburg Ottó 
szobrát, amelyet Farkas Pál szob-
rászművész alkotott. A szobor-
csoport kiváló magyar tudósok-
nak, atom�zikusoknak állít em-
léket. (Paksi Hírnök, 2005.07.01., 
6.o.) A páneurópai gondolat aty-
ja 2009. április 20-án járt utoljára 
a paksi atomerőműben, a város és 
az atomerőmű igaz szövetségesét 
Süli János vezérigazgató fogad-
ta, és tájékoztatta az erőmű előtt 
álló feladatokról. Őexellenciája 
örömmel értesült az országgyű-
lés elvi állásfoglalásáról, mellyel 
a parlament hozzájárult a pak-
si atomerőmű-bővítés előkészí-
tő munkájának megkezdéséhez. 
A tájékoztató megbeszélést köve-
tően meg is tekintette azt a terüle-
tet, amely a tervezett új blokkok-
nak adhat később helyet. Kiemel-
te, hogy Paksra mindig szívesen 
jön, már csak azért is, mert sze-
reti azt a közösséget, amely a jö-
vőben bízik, dolgozik és biztosít-
ja Magyarország energetikai biz-
tonságát. (Atomerőmű, 2009. 05. 
hó) Az Európa-szerte ismert poli-
tikus ezt követően a Sárgödör téri 
Leber-pincében koccintott a pak-
si borászokkal, majd megtekintet-
te a lussoniumi római kori rom-
kertet. (Paksi Hírnök, 2009.04.24.)   

 dr. Hanol János

Teller Ede az atomerőműben (1990.12.02.) Habsburg Ottó a mellszobrával Pakson (2005.06.20.)

„Nemzetközi mércével szabad 
csak Paksot mérni, ez alapján 
1988-ban a világ 322 reaktorá-
nak adatai alapján Paks a má-
sodik helyet érte el, a 15 reaktor-
év alapján pedig a világon a leg-
elsők. Az erőmű rendelkezésre 
állása 87 százalékos, ennél csak 
a �nneké jobb, amely 90 száza-
lékos.” (TMN, 1989.06.16., 1.o.) 

„Az emberiség nem mondhat 
le az atomenergiáról, a techni-
ka fejlődését nem lehet megállí-
tani, a műszaki haladást egyez-
tetni lehet a biztonsággal.” (Pak-
si Hírnök, 1996.10.25., 4.o.) 

Fotók: magánarchívum
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Pető� Sándor (1823–1849) népies és po-
litikai költészete, forradalmi fellépése ré-
vén, rövid, tragikus élete ellenére példátlan 
népszerűségre tett szert már kortársai kö-
rében is. A 19. század közepén a magyar iro-
dalomtörténet verseinek csak népies vonula-
tát emelte ki, politikai költészetét másodran-
gúnak (az 1848-as történelmi eseményekben 
betöltött szerepét egyenesen radikálisnak) vél-
te. Az 1867-es kiegyezést követően ez azonban 
megváltozott; 1876-ban megalakult a Pető-
� Társaság, élén Jókai Mórral, aki egyre hang-
súlyosabban és egyre szélesebb körben kezdte 
el táplálni Pető� emlékezetét. 1896-ban Feren-
czi Zoltán által a máig egyetlen tudományos 
igényű, teljes Pető�-biográ�a is napvilágot lá-
tott. A századfordulóra a vátesz (= a prófétai 
szerepben megnyilvánuló) költő a „világhábo-
rú poétájá”-vá magasztosult, aki még a „Nagy 
Háború” eljövetelét (legalábbis a jók és rosz-
szak világméretű összecsapását) is megjöven-
dölte Az ítélet című versében. A „Nyugatosok” 
megjelenésével ez a kultusz aztán halványul-
ni látszott, ám a húszas-harmincas években 
az újnépiesség és az újrealizmus irányzatának 
felbukkanásával (s főként az ideológiai szem-
pontok alapján orientált oktatásnak és az iro-
dalomkritikai elvárásoknak köszönhetően) 
Pető� ismét a hazai írók és költők látóterébe 
került, ami az ötvenes években verseivel fel-
tűnt Pákolitz Istvánnál is kifejeződésre jutott.
Pákolitz István (1919–1996), a Pakson szüle-
tett, élete nagy részében Pécsett alkotó, József 
Attila-díjas író, költő és pedagógus emlékét 
szülővárosában és a baranyai vármegyeszék-
helyen is a mai napig nagy gonddal ápolják. 
Kezdetben azt a fajta lírai realizmust képvisel-
te, amely az első számú példaképe, Pető� Sán-
dor költészetére is jellemző volt; műveiben né-
pies, tiszta stílusjegyek, tájnyelvi sajátosságok, 
festői szóképek mutatkoznak meg. Szerze-
ményeinek jellemzői az i�úság eszményeihez 

való ragaszkodás, a természet, a táj és az ember 
kapcsolatának szelíd és harmonikus ábrázolá-
sa. Tüskés Tibor pécsi irodalomtörténész már 
1957-ben fel�gyelt erre a párhuzamra: „Költé-
szete közérdekű és közérthető, népies színek-
kel átszőtt, szenzuális költészet, az olvasó érzé-
seire hat elsősorban, a magyar líra legtisztább 
(Pető�) és legmodernebb (József Attila) ha-
gyományaiból táplálkozik.” (Dunántúli Nap-
ló, 1957.12.01., 3.o.) Pákolitz Pető�-rajongását 
mutatja, hogy több versében is megemlékezik 
a 19. századi szerzőnkről (Pető� Tolna-megyé-
ben, Gyehenna-idő, Segesvár).  
A paksi költő a Gyehenna-idő című versét 
1972. december 31-én a Dunántúli Naplóban, 
majd 1973 januárjában a pécsi Jelenkor Pető-
�t méltató ünnepi számában – Pető� szüle-
tésének 150. évfordulójára – is megjelentette. 
A költemény alapját Pető� egy valós életraj-
zi adata adja: 1849 júliusának közepén a köl-
tő Mezőberényben tartózkodott, ott látta utol-
jára családját, onnan jutott el a „bicegő kis 
lengyel”, azaz Bem tábornok csapatába, Seges-
várra, ahol aztán július 31-én eltűnt. A versben 
Pető� egy „fullasztó, berényi éjszakáján” lidér-
ces látomással küzd életének értelméről, bekö-
vetkező halálának hiábavalóságáról a hábo-
rú sikertelenségét okozó gyávák és sumáko-

lók miatt. A bokorból kiszóló kígyó (mint a 
nép hangja) Pető�t csak egy őrült, mezítlábas 
apostolnak látja, aki tömegeket vezetett halál-
ba verseivel. Pető� azonban – ismét egy pró-
fétai szerepben – sorra veszi múltjának, jele-
nének és jövőjének történéseit; nemrég még 
ezreket serkentett talpra a megérdemelt sza-
badságért, ma azonban a semmit nem válla-
ló, meghunyászkodók időszakát éljük, a Gye-
henna-idő ez, de beköszönt majd a harcos-
dicsőséges halál pillanata az értelmes-győztes 
életért, amit ő büszkén vállal.
A verset összevetve a géppel írott, első változat-
tal, fel�gyelhetünk arra, hogy jóval lázadóbb 
és szókimondóbb részek lettek beillesztve a 
későbbi (végleges) verzióba: „Ideje a sumáko-
ló hazudozóknak/Korbácsos kezet nyaloga-
tó meghunyászkodó kutyák ideje/Kitaszított-
ságom hazátlan-otthontalan árvaságom ideje.” 
„Az önmagunkhoz érdemesek lehetünk idő/
Megadás helyett a szembenézés/Megfutás he-
lyett a harc ideje.” Ez nem meglepő: a hatvanas 
évek végétől egyfajta protestáló, kritikai, láza-
dó indulat kezdte jellemezni Pákolitz műveit. 
A cikkben szereplő vers eredeti gépelt kézirata 
megtekinthető a Paksi Városi Múzeum Pető� 
emlékezete című időszakos kiállításában. 

(Folytatjuk.)
Felhasznált irodalom:
OSZTOVITS Szabolcs: „Sors, nyiss nekem tért.” Pető� 
Sándor életének krónikája. Budapest, Osiris Kiadó, 2022.

Pákolitz István. In: KERNNÉ MAGDA Irén: Híres paksi 
elődeink. Életrajzi gyűjtemény. Paks, Paksi Pákolitz István 
Városi Könyvtár, 2014. 113–115.

TÜSKÉS Tibor: Az Irodalmi Napló verseiről. Dunántúli 
Napló. 1957. december 1. 3.

VERES András: Pető� Sándor. Hatástörténet. In: 
https://magyar-irodalom.elte.hu/sulinet/igyjo/setup/
portrek/peto�/pshatas2.htm (2024.02.09.)

Szilágyi Mariann
irodalomtörténész, 

a Pető� emlékezete kiállítás társrendezője

Tárgy/
történet

Fotó: Paksi Városi Múzeum
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Mozaik

A védőnő válaszol: a táplálásról
Ahogy járni és beszélni, úgy 
enni is meg kell tanulniuk a 
gyermekeknek. A témáról He-
gedüsné Pákai Teréz, Holczer-
Vörös Tekla, Papp Katalin, 
Rettig Adél és Tóthné Rózsás 
Mónika területi védőnőkkel 
beszélgettünk.

A legoptimálisabb összetéte-
lű, a legjobban emészthető és 
hasznosuló táplálék a csecsemő 
számára az anyatej. Már szülés 
előtt van tejtermelés, az úgyne-
vezett kolosztrum (előtej), ami 
nagyon értékes a picinek, ezért 
szülés után jó mielőbb mellre 
tenni. A tejbelövellés pár nap-
pal a szülés után várható, ilyen-
kor tulajdonképpen feltelik „va-
lódi” anyatejjel a mell. A WHO 
ajánlása szerint féléves korig ki-
zárólag anyatejes táplálásra van 
szüksége a kisbabának a meg-
felelő növekedéshez, fejlődés-
hez, hangsúlyozták a védőnők, 
hozzátéve, hogy szoptatni a kis-
baba szükségleteihez igazod-
va igény szerint kell. Tanácsuk 
szerint bátran tegyék több-
ször mellre a picit, és ha min-
den jól megy, a gyakori szop-
tatással beáll az a mennyisé-
gű tejtermelés, ami megfelel a 
kisbaba igényeinek. Ha szépen 
gyarapodik, és rendben vannak 
az emésztés normál jelei, akkor 
biztosan megfelelő mennyi-
ségű és minőségű táplálékhoz 
jut. Ha kevés az anyatej, akkor 
mindkét mellből szoptasson az 
anyuka. Ha a szoptatás mellett 
pótlás is kell – a gyermekorvos 
által kiírt tápszer –, kövessék 
a szakemberek útmutatását. A 
pótlást szoptatásbarát módon 
kell adni, azaz nem cumisüveg-
ből, hanem pohárból, kanálból, 
vagy a „szoptanít” kiegészítő 
táplálási rendszer segítségével. 
Ha sok a tej, akkor mindig csak 
az egyik mellből szoptasson az 
anyuka, a másikat komfortér-
zetig fejje le. Akár a tejtermelés 
fokozása, akár csendesítése a 
cél, a tapasztalat szerint ezekkel 
a módszerekkel három-négy 

nap alatt beáll a kisbaba igényé-
nek megfelelő mennyiség, ösz-
szegeztek a védőnők, kiemelve, 
hogy szoptatási nehézség ese-
tén forduljanak hozzájuk biza-
lommal az anyukák. 
Hat hónapos kortól a táplál-
kozási szükségletük kielégíté-
séhez megfelelő és biztonságos 
kiegészítő táplálékot kell kapni-
uk a piciknek, azaz elérkezik a 
hozzátáplálás ideje. Ez idő alatt 
is folytatódhat a szoptatás két-
éves korig vagy akár tovább, 
addig, ameddig az anyukának 
és a gyermeknek egyaránt jól-
esik. Ahogy egyre többféle és 
egyre nagyobb mennyiségű 
egyéb táplálék kerül a baba ét-
rendjébe, fokozatosan csökken 
az anyatej/tápszer iránti igénye. 
Természetesen a hozzátáplálás 
nem úgy működik, hogy ami-
kor elérte a hat hónapos kort 
a baba, akkor rá lehet zúdítani 
a teljes étlapot, hanem ez egy a 
szakmai ajánlások mentén zaj-
ló folyamat. 

Főbb irányelv az olyan alap-
anyagok használata, amelyek a 
mi éghajlatunkon megterem-
nek, az idényzöldségek, idény-
gyümölcsök adása, valamint 
hogy újabb ételt csak három-
négy alkalom után vezessenek 
be. Utóbbi azért is fontos, mert 
ha ételallergia jelentkezik, köny-
nyebb megállapítani, hogy me-
lyik étel okozhatta. 
Amíg nem tud stabilan ülni a 
baba, karban, félig megdönt-
ve kell tartani etetéskor. Ha már 
stabilan ül (9-10 hónapos), a 
szülő szemben üljön vele, és mi-
közben kínálja, hagyja, hogy 
gyermeke belenyúljon az ételbe, 
lenyalja az ujjáról, próbálkozzon 
a kanállal. Fontos, hogy köves-
sék a gyermek tempóját, ne eről-
tessék bele az ételt még játékos 
formában sem, mert sérülhet 
az étkezéshez fűződő bizalma. 
Nem kell folyamatosan törölget-
ni a száját, mert ez kellemetlen 
lehet neki, és dacossá válhat. Ha 
egy új ételt nem fogad el, később 

ismét és ismét meg kell kínálni 
vele, esetleg meg lehet próbál-
ni egy idő után más formában, 
mással vegyítve adni. 
Arról, hogy mit, mikortól le-
het adni, a védőnők részletes 
tájékoztatást adnak a szülők-
nek. Elmondták, hogy a jelenle-
gi ajánlás szerint a hozzátáplá-
lás a gyümölcsökkel kezdődik, 
majd jönnek a zöldségek, aztán 
a húsok. A pu�asztó dolgokat 
kilenc hónapos kortól ajánlják 
bevezetni (pl. karalábé, kar�-
ol), és egy kicsit később a hü-
velyeseket (bab, borsó, lencse). 
Glutén és savanyított tejtermé-
kek nagyobb mennyiségben 
egyéves kor körül adhatók. A 
gyermek egyéves koráig kerü-
lendő többek között a feldolgo-
zatlan tej, a méz, a gyümölcslé, 
valamint a kemény, kerek, ezért 
könnyen félrenyelhető ételek 
(pl. egész magvak, szőlősze-
mek). Fontos, hogy hozzáadott 
cukor és só nélkül készüljön az 
étel. Nyolc-kilenc hónapos kor-
tól szárított zöldfűszerekkel, 
szárított zöldségekkel lehet íze-
síteni. Az étel lehetőleg páro-
lással készüljön, kevéske vízzel, 
amit dolgozzanak bele az étel-
be. Víz helyett anyatej is hasz-
nálható, sűrítéshez, krémesítés-
hez pedig pici hidegen sajtolt 
olaj vagy tiszta növényi vaj már 
hat hónapos kortól. Eleinte ki-
zárólag pépesítve kapja a pici az 
ételt, majd kilenc hónapos kor 
körül meg lehet próbálni a da-
rabosabb (villával összetört) ál-
lagot. Ha még kitolja a szájá-
ból a falatot, álljanak vissza a 
pépesre, és később próbálkoz-
zanak ismét. Ha elfogadja, fo-
kozatosan lehet egyre darabo-
sabb az étel. Ami a folyadékot 
illeti, egyéves korig csak felfor-
ralt és visszahűtött víz ajánlott. 
A cél hároméves korra elérni a 
vegyes táplálkozást, önálló ét-
kezést. Azonban minden gyer-
mek más, így másként mehet 
végbe a folyamat. A gyermek 
igényeit is �gyelni kell!

Kohl Gyöngyi

Fotó: magánarchívum
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Vereség idegenben, győzelem itthon

Felmérték a fiatalok edzettségét
Közel háromszáz tizenöt éves-
nél �atalabb kajakos és kenus 
kezdte meg az idei versenysze-
zont a Héraklész Fizikai Fel-
mérővel. Az ország hat régiójá-
ból a Kammerer régió találko-
zott újra Pakson, többek között 
Siófok, Szekszárd, Dunaújváros, 
Dunaföldvár, Tolna, Nagykani-
zsa, Baja egyesületei jöttek el. Az 
ASE-ból negyvenen teljesítették 
a felmérést. Bedecs Ferenc szak-
osztályvezetőt a helyszínen kér-
deztük az eseményről. 

– A novemberi programhoz ké-
pest most jóval többen vagyunk, 
a gyerek és kölyök korosztály 
felkészültségét mérjük. A Coo-
per-tesztet most a jó időnek kö-
szönhetően kint a salakon tudtuk 
lebonyolítani. Ez 12 perc folya-
matos futást jelentett a legidőseb-

beknél, illetve ahogy megyünk 
lefele, 2400, 1600 és 1200 méter 
folyamatos futás volt a gyerekek-
nek. Voltak extra eredmények, 
a 14 éves kenusoknál 3080 mé-
terrel nyert az első, és a �atalab-

baknál is 2900 méter körül vég-
zett az eleje. Átszervezésre került 
a felmérő lista, bekerült a felada-
tok közé egy statikus hasizom-
gyakorlat, amivel most találkoz-
tak először a �atalok – összegzett 

Bedecs Ferenc. Azt is elmond-
ta, hogy szerencsére elég enyhe 
volt az ősz, október végén, no-
vember közepén jöttek le a gye-
rekek a vízről, és azóta zajlik a téli 
felkészülésük. – Volt egy mérés 
még az ősszel, ami adott egy alap-
állapotot. Akkor még csak néhány 
hete hagyták abba az evezést, te-
hát nem ezeken a számokon volt 
a fókusz a kondiban. Így tél végén 
még egyszer megmérjük őket, és 
látjuk, hogy mennyit fejlődtek. 
A gyerekek ezt versenyként élik 
meg, nagyot küzdenek – mond-
ta. Arról is tájékoztatott, hogy a 
téli alapozásból már csak pár hét 
van vissza, ha marad a jó idő, ak-
kor március elején már vízre tud-
nak szállni. A felmérésnek a Pak-
si II. Rákóczi Ferenc Általános 
Iskola adott otthont.      

-kj-

A Sopron ellen 86-76-ra meg-
nyert meccs után az Atomerőmű 
SE vezetősége kezdeményezte az 
amerikai center Keith Wright Jr. 
szerződésének felbontását, és még 
aznap bejelentették a bahamai vá-
logatott, Zane Knowles leigazo-
lását. Debrecenbe már egy meg-
erősödött ASE utazott, az egy hét 
alatti – elvileg minőségibb – két 
játékoscsere bizakodásra adott 
okot. Az első negyedben sike-
rült irányítani a játékot, nagyobb 
előnyre is szert tenni, de az utol-
só percben két hármast is szerzett 
a DEAC, és felzárkózott. A má-
sodik felvonásban állva hagyta a 
hazaiakat a paksi csapat, távol-
ról és közelről is szórták a kosara-
kat a piros-kékek, komoly előny-
re tettek szert az első félidő végére. 
A fordulás utáni első percekben 
még növelte előnyét az Atom, az-
tán elkezdett feljönni a hazai tár-
saság. Lazára vették páran a paksi 
csapatból, egyedül akarták meg-
oldani a helyzeteket, eladták a lab-
dákat, a hazaiak pedig éltek a le-
hetőséggel, és fokozatosan csök-
kentették a hátrányukat. Átvette a 

vezetést a Debrecen az utolsó fel-
vonás elején, több mint négy perc 
kellett, hogy megszülessen az első 
ASE találat. Nem sikerült már fel-
pörögni, a hazaiak pedig egyre 
nagyobb önbizalommal játszot-
tak, és tartották párpontos elő-
nyüket. A végjátékban még meg-
volt a lehetőség az egyenlítésre, de 
ami az első félidőben beesett, az 
most kifelé jött, az utolsó másod-
percben pedig a palánk alatti tö-
megben nem sikerült feltenni a 
labdát. Egy megnyert meccset si-
került elveszteni. DEAC – Atom-
erőmű SE 87-85 (23-28,17-31, 
27-14, 20-12). Ezután hazai pá-
lyán játszott bajnoki mérkő-
zést az Atom a 21. fordulóban. 
A Zalakerámia ZTE KK ellen a 
szurkolók egy kemény, fordu-
latos összecsapást láthattak. Az 
első negyedben az ASE akarata 
érvényesült, sikerült tizenhárom 
ponttal is vezetni, de a végére fa-
ragtak a hátrányból a vendégek. 
A második felvonásban már 37-
20-ra vezetett a paksi társaság, 
de jött egy hosszabb kihagyás, a 
zalaiak pedig kihasználták a le-

hetőségeiket, és felzárkóztak hat 
pontra a huszadik perc végén. A 
nagyszünet után nem sikerült 
leszakítani a vendégeket, min-
dig jött a válasz. Kemény harc 
folyt a palánk alatt, állandósult 
a hat-hét pontos hazai előny, 
amiből hat pont maradt a har-
mincadik perc végére. Az utol-
só negyed elején tovább csök-
kent a hazai előny, sőt az ötödik 
perc közepén egy távoli találat-
tal átvették a vezetést a zalaiak. 
Ihring három büntetőjét is ér-

tékesítette egymás után, újra a 
paksi csapatnál volt az előny. A 
harminckilencedik perc köze-
pétől komoly indulatok forrtak 
a pályán, sok volt a reklamáció, 
és a síp mesterei sem álltak min-
dig a helyzet magaslatán. A vég-
játékban a büntetőket sikerült a 
paksi játékosoknak értékesíte-
ni, és nagy csatában a győzelmet 
is megszerezni. Atomerőmű SE 
– Zalakerámia ZTE KK 90-88 
(26-17, 21-24, 26-26, 17-21).                                                                                               

-joko-

Fotó: Molnár Gyula
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Elvesztette hazai veretlenségét a Paksi FC

Bronzérmes lett 
Gercsák Szabina
A Bakuban rendezett dzsúdó 
grand slam versenyen az ASE 
versenyzői közül ezúttal Gercsák 
Szabina lépett tatamira a 70 kg-
os súlycsoportban. Erőnyerő-
ként kezdhetett, majd az orosz 
Gizatyulina ellen aranyponttal, 
intésekkel harcolta ki a győzel-
met. A negyeddöntőben a toki-
ói olimpia hetedik helyezettje, a 
görög Elizavet Telcidu nyert in-
tésekkel, Szabina a vigaszágra ke-
rült. Egy vazarival sikerült győz-

nie a kétszeres grand slam bronz-
érmes izraeli Maya Goshen ellen, 
jöhetett a bronzcsata. Az olimpi-
ai ezüstérmes, kétszeres világbaj-
noki bronzérmes, Európa-bajno-
ki bronzérmes osztrák Michaela 
Pollerest egy vazarival verte Sza-
bina, így pályafutása során elő-
ször állhatott fel grand slam ver-
senyen dobogóra. A bronzérem 
ötszáz olimpiai kvali�kációs 
pontot ér.

-kj-

A Paksi FC tavaszi első idegen-
beli mérkőzése a kiesés rémétől 
fenyegetett Mezőkövesd ellen 
nem ígérkezett könnyű feladat-
nak a 19. fordulóban. A nehéz és 
nem igazán élvezetes összecsa-
páson azonban a Skribek gól-
passzát gólra váltó Szabó Bá-
lint találatára nem volt válasza 
a házigazdának, így ki�zető-
dött a hosszú utazás, és folyta-
tódott a jó sorozat. Majd rá há-
rom napra ismét hazai környe-
zetben, a Kecskemét ellen nem 
tűnt sétagaloppnak a kilencven 
perc, már csak azért sem, mert 
a tavalyi ezüstérmes magára ta-
lált, és szintén hibátlan mér-
leggel büszkélkedhetett tavasz-
szal. A vendégek trénere, Szabó 
István öt helyen is változtatott 
a kezdőcsapatán, míg Bognár 
György négy helyen is frissí-
tett az első fordulóhoz képest. 
A feszült és kiélezett küzdelem-

ben sok hibával és szabálytalan-
sággal tarkítva végül Szabó Bá-
lint (56. percben lépett pályára) 
jó ütemű beadására Windecker 
József érkezett, és megszerezte 
a vezetést. Mivel több gól nem 
esett, ráadásul Szappanos Péter 
ezúttal is bravúrt bravúrra hal-
mozott, a PFC itthon tartotta a 

három pontot, és egy egységgel 
ismét a Ferecváros elé került a 
tabellán. – Nagyon jó érzés rá-
nézni a tabellára, extra motiváci-
ót ad, hogy az első helyen állunk, 
ugyanakkor tisztában vagyunk 
vele, a Ferencváros a bajnoki cím 
legnagyobb esélyese – nyilatkoz-
ta Szabó Bálint a mérkőzést kö-

vetően. Ráadásul mivel a Fra-
di a nemzetközi szereplés miatt 
halasztott a 21. fordulóban, le-
hetősége nyílt a Paksnak a Zala-
egerszeg elleni esetleges győze-
lemmel nagyobb nyomás alá he-
lyezni riválisát. Így is kezdődött 
a mérkőzés, majd rémálom lett a 
vége. Két paksi gól az első félidő-
ben, az idény talán legjobb játé-
ka, hátradőlhettünk. Korán. Hiá- 
ba a lenyűgöző statisztikai fö-
lény, a második félidőben a négy 
vendéggól (ebből kettő meg-
pattanó) még a zalaegerszegie-
ket is sokkolta, csak őket pozi-
tívan. PFC–ZTE 3:4. Ilyet a so-
kat megélt szurkolók, de talán 
még az edzők sem tapasztaltak, 
aminek hangot is adtak a mérkő-
zés után. De nincs megállás, feb- 
ruár 25-én 15 órakor Kisvárdán 
lehet tovább gyűjteni a pontokat 
és hajtani a dobogós sikerért. 

Dallos Tibor

Fotó: paksifc.hu

Fotó: judoinfo.hu
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Sikeres év után már az olimpiára készülnek
Hosszú évek óta a magyar sakk-
sport meghatározó szereplője az 
Atomerőmű SE sakkszakosztá-
lya, a csapatbajnokságokon és az 
egyéni versenyeken is hozzák a 
jó eredményeket. Február elején 
már hírt adtunk róla, hogy a szö-
vetségi kapitányok személyéről 
döntött a Magyar Sakkszövetség 
elnöksége, a döntés szerint a szep-
temberi, budapesti sakkolimpián 
a fér� „A” válogatottat Ács Péter, a 
női „A” válogatottat Fodor Tamás 
Jr. irányítja, mind a ketten a pak-
si csapat meghatározó versenyzői. 
Magyarország 2024-ben sakk-
olimpiát rendez, és ennek ideje 
alatt a FIDE (Nemzetközi Sakk-
szövetség)    Budapesten ünnep-
li megalakulásának 100. évfor-
dulóját. A sikeres tavalyi év és 
az olimpia kapcsán Gosztola Ist-
vánt, az ASE sakkcsapatvezetőjét 
kérdeztük.
– Milyen eredményekkel büszkél-
kedhetett tavaly a szakosztály? 
– Nagyon sikeres volt a 2023-as 
sakkévünk, pár dolgot kiemelnék 
belőle. Második helyen végzett a 
szuperligában a sakk csapatbaj-
nokságon az ASE első csapata. Az 
utolsó fordulóban egy bravúrral 
megvertük az Ajkát 8-4-re, és így 
léptünk fel a második helyre. Már 
régen nem voltunk ezüstérmesek.
Ami a „B” csapatunkat, a csikó-
csapatot illeti, ők megnyerték a 
bajnokságot a második vonalban. 
Alapvetően i�úsági játékosokra 
támaszkodunk ebben a csapat-
ban, rajt-cél győzelemmel végez-
tek az első helyen. 
Ezenkívül még kiemelném az if-
júsági csapatbajnokságot, ami a 
legrangosabb i�úsági verseny, és 
mutatja az utánpótlás színvona-
lát. Most sikerült tizenkettedik 
alkalommal megnyernünk, még 
az Ács, Berkes, Papp korosztály 

kezdte el nyerni a bajnokságokat. 
Mindig ott voltunk ebben a baj-
nokságban is a dobogóért való 
küzdelemben, most végre megint 
sikerült. 
Most már mi is azt a �lozó�át kö-
vetjük, amit a paksi focicsapat, a 
tehetséges �atalokat hozzuk min-
dig feljebb, emellett csökkentjük a 
külföldiek számát, és az átlagélet-
kor 30-35 év között lehet. A szu-
perligában tízfős csapatok van-
nak, egy i� és egy női játékos – a 
szuperligában Vajda Szidónia já-
téka kötelező, és maximum két 
külföldi lehet a keretben. A má-
sodik vonalban még maradtak a 
tizenkét fős csapatok, ott ugyan-
úgy kötelező egy i� és egy női – 
Iván-Gál Hanna – játékos szere-
peltetése. 
Ami még a tavalyi jó szereplések 
sorát tovább bővíti, az Berkes Fe-
renc szereplése a bakui világku-
pán. A kieséses rendszerű, 128 já-
tékost asztalhoz ültető versenyen 
a legjobb 16 közé jutott, úgy, hogy 
négy erős nagymestert, többek 
között Borisz Gelfandot is legyőz-
te. Ezért a teljesítményért meg-
kapta a 2023-as év legjobb ma-
gyar fér� sakkozója címet! 

A saját nevelésű játékosainkat 
szívesen szerepeltetjük, nagyon 
szép sikereket ért már el Kaczúr 
Flórián, aki 15 éve tagja az 
ASE-nak. Másodszor teljesítet-
te a nagymesteri normát, még 
egy olyan versenyen kell részt 
vennie, ami a kritériumoknak 
megfelel, és akkor valószínűleg 
ő lesz a következő saját nevelé-
sű nagymesterünk. 
A szuperligában a negyedik 
fordulóban (február 18.) Szom-
bathelyen nyert a csapat 8-2-re, 
és feljött a második helyre. Bí-
zom benne, hogy a dobogón 
végzünk, mivel már túl va-
gyunk két rangadón, és a töb-
bi meccs, az inkább nekünk áll.
A második csapat most kika-
pott Szombathelyen, és visz-
szacsúszott a hetedik helyre. A 
végső eredményre nem mernék 
tippelni, mert ott most nagyon-
nagyon megerősödött a kon-
kurencia. Valószínű, hogy a ta-
valyi eredményüket nem tud-
ják megismételni, a cél a tisztes 
helytállás, egytől a hatodik he-
lyig.
– A két szövetségi kapitány mel-
lett ki az, akinek esélye van az 

ASE-ból bekerülni a budapesti 
olimpiai csapatokba? 
– A hazai rendezés miatt több vá-
logatott is indulhat a fér�aknál, 
„A” és „B”, a nőknél szintén két 
csapat, és ezenfelül még egy fér-
� U25-ös csapat is lesz. A széle-
sebb, „A” keretben a fér�aknál 
Berkes Ferenc és Kozák Ádám is 
benne van, a „B” csapatban pedig 
Papp Gábor, az U25-ben pedig 
Krstulovic Alex. A nőknél az „A” 
csapatban Vajda Szidónia, a „B”-
ben pedig Iván-Gál Hanna szin-
tén esélyes. Tehát ha minden ösz-
szejön, akkor a két szövetségi ka-
pitánynak és hat ASE játékosnak 
szurkolhatunk a budapesti sakk-
olimpián. Végül is a végén négy-
fős csapatok lesznek, egy tartalék-
kal, tehát amikor júliusban kihir-
detik, akkor derül ki, hogy ki az, 
aki részt vehet.
Érdekesség, hogy február 14-én 
nagy ünnepséget tartottak Indiá-
ban, az előző olimpiai versenyek 
helyszínén, és az olimpiai lángot 
elküldték Magyarországra. Buda-
pesten szeptember 10. és 23. kö-
zött kerül sor a versenyekre, ami 
mellett még nagy ünnepségek is 
lesznek, ugyanis az 1924-ben ala-
pított FIDE akkor ünnepli majd 
századik évfordulóját. Úgyhogy 
ez is egy nagyon nagy esemény 
lesz a nyári olimpia után, 199 or-
szág küldöttei jöhetnek. 
Én úgy érzem, hogy az elmúlt idő-
szakban sokszor erőn felül teljesí-
tettek a válogatottjaink. Indiában 
a magyar fér� válogatott nyolca-
dik, a női pedig tizenegyedik lett, 
ez kész csoda volt. Az Eb-n a fér-
�ak kilencedikek lettek, a nők egy 
kicsit hátrébb végeztek, reméljük, 
hogy ezek a meglepetés eredmé-
nyek az olimpián is folytatódnak, 
és esetleg egy még nagyobb siker 
születik.                                      -joko-

PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
Email: paksihalasz@t-online.hu

Fotó: TelePaks/archív
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

Megfejtésével TelePaks aján-
dékcsomagot nyerhet.

A keresztrejtvény a Paksi Tavaszi Fesztivál 
helyszínének nevét rejti. A megfejtéseket 
március 1-ig várjuk a 7030 Paks, Dózsa 
György út 51–53. címre, vagy emailben a 
paksihirnok@gmail.com-ra. A név mellé 
telefonszámot is kérünk. Előző játékunk 
nyertese: Martincsek Krisztina

Fotó: Babai István/archív

Fotó: Szép Zsóka/archív
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